

[Texte]

what we term the "critical years"; these are when the different series change from positive to negative in the series.

I think one of the problems there is whether you see a negative sign's appearing in one of these numbers as being a disaster or not. Given that some assumption had to be made, as you will notice on Table 8, which you referred to, there are three sets of tables. On two of these Mr. Riese and his staff have assumed different contribution rates, assuming you want different results in the future. This greatly changes the financial aspect of the thing because I think it is a question of whether it is 1983 or 1984 when there is the probability that contributions will be exceeded by benefits and expenses.

In February 1977 the Ministers of Finance and the provincial treasurers asked their officials to make a report to them on the future prospects of the plan under various alternatives, and that report is being worked on at the moment. Most of the work is being done on what will happen to the plan if no changes are made in contribution rates. The second stage, which has yet to start, will be looking at various alternative structures that might be developed for the future.

Mr. Alexander: Let me ask you this. Could you give the Committee some indication as to what the alternatives are that are being considered? Secondly, as a result of this conversation this morning do you think I would be right in coming to the conclusion that there is no danger and that I should not be worried about the state of the Canada Pension Plan?

The Chairman: Mr. McLarty.

Mr. McLarty: I think if absolutely nothing happens between now and the end of the century you should worry. But I think we have considerable time to make the necessary adjustments in that period.

Mr. Alexander: How much time do we have, sir?

Mr. McLarty: According to all the projections, and I do not think they are likely to be wrong by more than two or three years, we—and it depends on who "we" is. If it is you and I as potential recipients of Canada Pension Plan benefits, we could probably go to the year 2000 without having any change and still be sure of receiving our pensions as currently promised in legislation. If it is "we" as citizens in different provinces who have come to rely on this as a basis of capital funds, there is a much shorter time horizon. The question becomes, though, and I think most provinces would agree, that the retirement savings of Canadians are not necessarily dedicated to providing their capital needs, that the basic purpose of the plan is retirement pensions, and there is some very considerable margin of time before there is concern in that area.

Mr. Alexander: But as I understand it, you mentioned the year 2000, and according to these tables, regardless of the variables that have now been included, the account will be exhausted. We cannot wait until the year 2000; that would be my...

Mr. McLarty: No, but there is money until then. I mean, there is no...

Mr. Alexander: That is right.

Mr. McLarty: There is money until then, and you as a member of Parliament and your colleagues can, with three

[Traduction]

lons les années critiques, c'est-à-dire lorsque les séries positives deviennent négatives.

L'un des problèmes qui se pose vient du fait que l'on risque d'interpréter un signe négatif comme un désastre. Or, étant donné qu'il faut bien faire certaines hypothèses, trois séries de tableaux ont été préparées. Pour deux d'entre elles, M. Riese et son personnel se sont basés sur des taux de cotisation différents, considérant que l'on voudrait avoir des résultats différents à l'avenir. Ceci modifie considérablement l'aspect financier du problème puisque c'est en 1983 ou 1984 que les cotisations seront probablement dépassées par les prestations.

En février 1977, les ministres des Finances fédéral et provinciaux ont demandé à leurs fonctionnaires de leur préparer un rapport sur l'évolution du système, en fonction de diverses hypothèses, mais ce rapport n'est pas encore terminé. Son objectif est de déterminer ce qui se passera si l'on ne modifie pas les taux de cotisation. Ensuite, dans une deuxième étape, qui n'a pas encore commencé, nous examinerons les divers mécanismes qui pourraient être mis en place pour l'avenir.

M. Alexander: Pourriez-vous nous dire quelles sont les diverses solutions qui sont étudiées? En outre, à la suite de la conversation de ce matin, pensez-vous que j'ai raison de conclure que le régime de pensions du Canada n'est absolument pas en danger?

Le président: Monsieur McLarty.

M. McLarty: Selon moi, si l'on ne fait rien entre maintenant et la fin du siècle, vous devriez vous inquiéter. Je crois cependant que nous avons des délais considérables pour procéder aux ajustements requis.

M. Alexander: Combien de temps avons-nous?

M. McLarty: Selon toutes les prévisions, nous pouvons probablement durer jusqu'à l'an 2000, à deux ou trois ans près, sans modifications fondamentales, et en étant assurés que nous recevrons nos retraites comme promis par la loi actuelle. Lorsque je dis nous, je veux parler des bénéficiaires de prestations du régime de pensions du Canada. Par contre, si on inclut dans « nous » les citoyens des différentes provinces qui dépendent du régime pour obtenir des capitaux, les délais sont beaucoup plus brefs. La question est alors de savoir, et je suis sûr que la plupart des provinces en conviendront, si les fonds consacrés aux retraites des Canadiens doivent servir ou non à fournir des capitaux pour certaines activités. Ceci dit, je crois qu'il nous reste quand même beaucoup de temps avant de commencer à nous inquiéter à ce sujet.

M. Alexander: Vous avez mentionné l'an 2,000, mais, si j'en crois ces tableaux, le régime sera totalement épuisé à cette date, quelles que soient vos hypothèses de départ. Nous ne pouvons donc certainement pas attendre l'an 2,000 pour commencer...

M. McLarty: Non, mais il y aura des fonds jusqu'à cette date. Je veux dire qu'il n'y a pas...

M. Alexander: Certes.

M. McLarty: Il y aura de l'argent jusqu'à cette date, et vous, les députés, aurez la possibilité de modifier le taux de